



**សេចក្តីថ្លែងគោលជំហរ និងធាតុចូលសំខាន់ៗ  
របស់ក្រុមការងារថវិកានៃអង្គការសង្គមស៊ីវិលជាតិ និងអន្តរជាតិ  
លើការកសាងក្រុមខ័ណ្ឌគោលនយោបាយវិស័យសេដ្ឋកិច្ច  
និងគោលនយោបាយហិរញ្ញវត្ថុសាធារណៈសម្រាប់រៀបចំសេចក្តីព្រាងច្បាប់  
ស្តីពីហិរញ្ញវត្ថុសម្រាប់ការគ្រប់គ្រងឆ្នាំ ២០២៣**

ក្នុងនាមក្រុមការងារថវិកានៃអង្គការសង្គមស៊ីវិលជាតិ និងអន្តរជាតិសរុបចំនួន ២០ (ដូចមានរាយឈ្មោះនៅក្នុងបញ្ជីនៅទំព័រចុងក្រោយបំផុត) យើងខ្ញុំសូមសម្តែងនូវការកោតសរសើរ និងអបអរសាទរដល់រដ្ឋសភា និងរាជរដ្ឋាភិបាលជាពិសេស ក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ ដែលបានខិតខំបំពេញភារកិច្ចប្រកបដោយ ការវិវត្តជាវិជ្ជមាននាពេលកន្លងមកជាពិសេស ក្នុងដំណាក់កាលនៃការរីករាតត្បាតនៃជំងឺកូវីដ ១៩ ជាអាទិ ការងើបឡើងវិញនូវកំណើនសេដ្ឋកិច្ចពីជាងដក ៣% នៅឆ្នាំ ២០២០ មកប្រមាណ ៣,០% ក្នុងឆ្នាំ២០២១ និងការរំពឹងទុកថានឹងបន្តនិរន្តរភាពកើនឡើងក្នុងអត្រា ៥,៤% ក្នុងឆ្នាំ ២០២២នេះ និងការព្យាករណ៍កំណើនដល់ ៦,៦% នៅឆ្នាំ២០២៣ខាងមុខ។

យើងខ្ញុំក៏សូមថ្លែងអំណរគុណយ៉ាងជ្រាលជ្រៅចំពោះរដ្ឋសភាជាតិ និងក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុដែលតែងតែអញ្ជើញអង្គការសង្គមស៊ីវិល ចូលរួមនៅក្នុងកិច្ចប្រជុំនានា នាពេលកន្លងមក ព្រមទាំងបានបើកឱកាសនិងស្វាគមន៍នូវរាល់ការផ្តល់មតិយោបល់ធាតុចូល និងអនុសាសន៍ពីអ្នកពាក់ព័ន្ធនានា ដើម្បីធ្វើឲ្យក្របខណ្ឌម៉ាក្រូសេដ្ឋកិច្ច និងសេចក្តីព្រាងច្បាប់ស្តីពីហិរញ្ញវត្ថុសម្រាប់ការគ្រប់គ្រងប្រចាំឆ្នាំ ប្រកបដោយបរិយាប័ន្ន និងការគិតគូរខ្ពស់ឆ្លើយតបទៅនឹងតម្រូវការជាអាទិភាព និងប្រកបដោយចីរភាព។ ក្រុមការងារថវិកានៃ អង្គការសង្គមស៊ីវិល (BWG) តែងតែយកចិត្តទុកដាក់លើការងារនេះជាប្រចាំ និងបានចូលរួមផ្តល់នូវមតិយោបល់ដែលជាខ្ពុមប្រយោជន៍ដល់ប្រជាពលរដ្ឋ ជាមួយរដ្ឋសភាជាតិ និងរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាលើកិច្ចការដ៏មានសារៈសំខាន់នេះ។

ក្រុមការងារថវិកានៃអង្គការសង្គមស៊ីវិលជាតិនិងអន្តរជាតិ សូមអនុញ្ញាតលើកយកគោលជំហរធាតុចូលសំខាន់ៗ និងអនុសាសន៍ ដែលចេញមកពីការសិក្សាស្រាវជ្រាវ វិភាគនានារបស់ក្រុមការងារ ជូនដល់ រដ្ឋសភាជាតិ និងក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ ដូចខាងក្រោម៖

១. ក្រុមការងារថវិកានៃអង្គការសង្គមស៊ីវិលជាតិ និងអន្តរជាតិ សាទរចំពោះការប្តេជ្ញាចិត្តរបស់រាជរដ្ឋាភិបាលក្នុងការបង្កើនចំណូលសរុបថវិកា ឬថវិកាជាតិ។ ទោះបីយ៉ាងណាសង្គមស៊ីវិលនៅតែមានការបារម្ភក្នុងការប្រមូល

ចំណូលសម្រេចទៅតាមផែនការ។ ដូចនេះសង្គមស៊ីវិលលើកទឹកចិត្តឱ្យរាជរដ្ឋាភិបាលគិតគូរឱ្យបានហ្មត់ចត់ក្នុងការធានា បាននូវការប្រមូលចំណូលនោះប្រកបដោយការទទួលខុសត្រូវខ្ពស់។ ចំណូល និងចំណាយ គឺត្រូវតែធ្វើឡើងឱ្យមានសម តុល្យគ្នា ព្រោះបើមិនដូច្នោះទេនឹងធ្វើឱ្យរដ្ឋាភិបាល បង្កើនការខ្ចី ពីបរទេសកាន់តែច្រើនថែមទៀត។

**២. ក្រុមការងារថវិកានៃអង្គការសង្គមស៊ីវិលជាតិ និងអន្តរជាតិគាំទ្រចំពោះ បទអន្តរាគមន៍ទាក់ទងនឹងជំងឺកូវីដ ១៩ ក្នុងនោះក៏សូមស្នើ រាជរដ្ឋាភិបាល ជាពិសេសក្រសួងសុខាភិបាល ជួយគិតគូរបន្ថែមទៀតលើជំងឺមិនឆ្លង។**

**៣. ចំពោះការអភិវឌ្ឍសេដ្ឋកិច្ច សង្គមស៊ីវិលសូមស្នើ រាជរដ្ឋាភិបាល និងរដ្ឋសភា ពិចារណាលើការវិភាគថវិកា សម្រាប់វិស័យអប់រំ និងបណ្តុះបណ្តាលជំនាញបច្ចេកទេសវិជ្ជាជីវៈ គួរត្រូវបានបង្កើន លើសពីឆ្នាំមុនៗ ដោយបង្កើត និង បង្កើនអន្តរកម្មរវាងវិស័យទាំងពីរនេះ ដើម្បីវិស័យនេះមានលទ្ធភាពបង្កើតកម្មវិធីសិក្សា និងវិធីសាស្ត្ររៀននិងបង្រៀនថ្មីៗ ឆ្លើយតបនឹងតម្រូវការលើកកម្ពស់ការត្រួតពិនិត្យវាយតម្លៃ និងផ្តល់កិច្ចគាំពារបច្ចេកទេសនានាបន្ថែម។**

**៤. ក្រុមការងារថវិកានៃអង្គការសង្គមស៊ីវិលជាតិ និងអន្តរជាតិ សូមស្នើ រាជរដ្ឋាភិបាល ធ្វើចំណាត់ថ្នាក់សម្រាប់ ការប្រើប្រាស់ថវិកាដ្ឋបាលថ្នាក់ក្រោមជាតិប្រកបដោយតម្លាភាព និងមានប្រសិទ្ធភាពខ្ពស់ ជាពិសេសគួរផ្តោតលើការ ប្រើប្រាស់ថវិកាសម្រាប់ការអនុវត្តមុខងាររបស់គណៈកម្មាធិការពិគ្រោះយោបល់កិច្ចការស្ត្រីនិងកុមារ (គ.ក.ស.ក) និងគ ណៈ កម្មាធិការទទួលបន្ទុកកិច្ចការនារីនិងកុមារឃុំសង្កាត់ (គ.ក.ន.ក) ក្នុងការផ្តល់សេវាសង្គមសម្រាប់ប្រជាពលរដ្ឋ ជាពិសេស ស្ត្រី ជនមានពិការភាព និងកុមារដែលមាននិន្នាការភេទ។ ការប្រើប្រាស់ថវិកាដ្ឋបាលថ្នាក់ក្រោមជាតិ គួរផ្តោតលើការបំពេញមុខងាររបស់មន្ទីរ ជំនាញដែលបានទទួលការផ្ទេរមុខងារពីថ្នាក់ជាតិផងដែរ។ ជាមួយគ្នានេះ ការប្រើប្រាស់ថវិកាដ្ឋបាលថ្នាក់ ក្រោមជាតិគួរផ្តល់អាទិភាពផងដែរ ចំពោះការអនុវត្តមុខងាររបស់សេវាច្រកចេញចូល តែមួយប្រកបដោយគុណភាព និងបែងចែកថវិកា សម្រាប់អនុវត្តផែនការយុទ្ធសាស្ត្រគណនេយ្យភាពសង្គមជំហានទី២ និងកម្មវិធីគណនេយ្យភាពសង្គមដំណាក់កាលទី២ ដោយជោគជ័យនិងពង្រឹងភាពជាម្ចាស់របស់រដ្ឋាភិបាល។ រដ្ឋាភិបាល គួរបង្កើនការចូលរួមរបស់ប្រជាពលរដ្ឋ និងអង្គការសង្គមស៊ីវិល ជាពិសេសជនដែលងាយរងគ្រោះនៅក្នុងដំណើររៀបចំ ផែនការ និងថវិការបស់រដ្ឋបាល ថ្នាក់ក្រោមជាតិឱ្យ បានប្រសើរឡើង និងធានាបាននូវគណនេយ្យភាពនៅក្នុងការផ្តល់នូវ សេវាសាធារណៈ។ ជំរុញការអនុវត្តន៍គំនិតផ្តួចផ្តើម របស់រដ្ឋាភិបាលអេឡិចត្រូនិកដើម្បីធានាប្រសិទ្ធភាព នៃការផ្តល់សេ វាសាធារណៈ សេវាសង្គម និងការអភិវឌ្ឍន៍ប្រកបដោយចីរភាព នៃប្រទេសកម្ពុជា។**

ក្នុងក្របខ័ណ្ឌម៉ាក្រូសេដ្ឋកិច្ច យើងខ្ញុំសូមស្នើ ក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ ព្យាករណ៍ឱ្យបានសុក្រិត ជៀសវាង ការធ្វើនិយ័ត ឬវិចារណកម្មច្រើនដង។ ខាងក្រោមនេះគឺជាសេចក្តីស្នើលម្អិត៖

**ក. ការប្រមូលចំណូល៖**

១. រាជរដ្ឋាភិបាល គួរតែបន្តបង្កើនការប្រមូលចំណូលឱ្យអស់លទ្ធភាព និងមានប្រសិទ្ធភាពខ្ពស់ ដោយ ឈរលើគោលការណ៍យុត្តិធម៌ និងសមធម៌ ដើម្បីរក្សាបាននូវស្ថេរភាពកំណើនសេដ្ឋកិច្ច កាត់បន្ថយភាព ក្រីក្រនិងកាត់បន្ថយវិសមភាពសង្គម។ ជាផ្នែកមួយដើម្បីបង្កើនចំណូលជាតិបន្ថែមទៀត រាជរដ្ឋាភិបាល គួរបង្កើនប្រសិទ្ធភាពនៃការប្រមូលចំណូលសារពើពន្ធ តាមរយៈការអនុវត្តន៍អាត្រាពន្ធកើន (Progres- sive Rate) លើអចលនទ្រព្យ និងដីធ្លីមិនបានប្រើប្រាស់។ យើងពិនិត្យឃើញថា ចំណូលពន្ធប្រចាំឆ្នាំ លើអចលនទ្រព្យគឺមានត្រឹមតែ ០,១ ភាគរយ ប៉ុណ្ណោះនៃផលិតផលក្នុងស្រុកសរុប ដែលអត្រានេះទាប ជាងប្រទេសដទៃទៀតជាច្រើន រួមទាំងប្រទេសនៅក្នុងតំបន់ផងដែរ។ ការអនុវត្តបែបនេះក៏អាចផ្តល់ ផលអនុគ្រោះដល់ប្រជាពលរដ្ឋដែលមានប្រាក់ចំណូលកម្រិតទាប និងមធ្យមផងដែរ។

២. រាជរដ្ឋាភិបាល គួរបង្កើនពន្ធអាករបន្ថែម លើផលិតផល សេវាកម្ម ដែលធ្វើឱ្យប៉ះពាល់ដល់សុខភាព និងសន្តិសុខសង្គម ដូចជា បារី គ្រឿងស្រវឹង ភេសជ្ជៈប្តូរកម្លាំង ក្លឹបកំសាន្ត និងបនល្បែងកាស៊ីណូ ហើយវិភាជទៅលើវិស័យសុខាភិបាល និងអប់រំ ផ្នែកសង្គម និងវិវត្តន៍កម្មវិធីផ្សព្វផ្សាយគ្រឿងស្រវឹង គ្រប់រូបភាព និងអនុម័តច្បាប់គ្រប់គ្រងគ្រឿងស្រវឹងឱ្យបានឆាប់បំផុត ព្រោះគ្រោះថ្នាក់ចរាចរណ៍ និងការប្រើប្រាស់គ្រឿងស្រវឹងមានការកើនឡើងខ្លាំងគួរឱ្យព្រួយបារម្ភ ហើយបញ្ហាទាំងនោះនាំឱ្យខាតបង់ដល់សេដ្ឋកិច្ចជាតិច្រើនជាងចំណូលបានមកពីពន្ធពាក់ព័ន្ធនឹងគ្រឿងស្រវឹង និងការផ្សាយពាណិជ្ជកម្មដែលទទួលបានទៅទៀត នេះបើយោងទៅតាមការស្រាវជ្រាវជាច្រើន។

៣. រាជរដ្ឋាភិបាល ត្រូវលើកកម្ពស់តម្លាភាពក្នុងការប្រមូលចំណូលជាតិ ដោយផ្តល់លទ្ធភាពឱ្យសាធារណជនអាចទទួលបានព័ត៌មាន ទាក់ទងនឹងអ្នកបង់ពន្ធជូនរដ្ឋ ក្នុងទិសដៅបង្កើតជាបរិយាកាសជឿទុកចិត្តទៅដល់វិស័យឯកជន និងជំនឿចិត្តរបស់អ្នកបង់ពន្ធផងដែរ។

**ខ. ការបែងចែកចំណាយ៖**

១. សូមស្នើរាជរដ្ឋាភិបាល បង្កើនការយកចិត្តទុកដាក់បន្ថែមទៀតក្នុងការកាត់បន្ថយនូវចំណាយដែលមិនចាំបាច់ ឬ ត្រូវធានាថា រាល់ការចំណាយគឺឆ្លើយតបទៅនឹងគោលនយោបាយដោយផ្ដោតលើវិស័យអាទិភាពមួយចំនួន ដូចជាវិស័យសុខាភិបាល លើជំងឺឆ្លង និងជំងឺមិនឆ្លង។

២. រាជរដ្ឋាភិបាលគួរផ្ដោតសំខាន់លើវិស័យអប់រំ និងបណ្តុះបណ្តាលបច្ចេកទេសនិងវិជ្ជាជីវៈដើម្បីឆ្លើយតបតម្រូវការអភិវឌ្ឍន៍ជាពិសេសតម្រូវការទីផ្សារការងារ និងនាំនូវតួអប់រំប្រកបដោយបរិយាបន្ន ដោយធានាបាននូវបរិយាប័ន្នសង្គម ដូចជា ក) ពង្រឹងលើប្រព័ន្ធសុវត្ថិភាព និងកិច្ចគាំពារសង្គម ខ) កាត់បន្ថយការរំលោភបំពានសិទ្ធិស្ត្រី និងសិទ្ធិកុមារ ការរើសអើងនៃពិការភាព និងអត្តសញ្ញាណយេនឌ័រ។

៣. រាជរដ្ឋាភិបាល គួរគិតគូរបន្ថែមលើការយកចិត្តទុកដាក់ពីផលប៉ះពាល់នៃជំងឺកូវីដ-១៩ ទៅលើប្រជាពលរដ្ឋជាពិសេសអ្នកធ្វើការក្រៅប្រព័ន្ធ។ ជំរុញឱ្យមានផែនការច្បាស់លាស់ក្នុងការអភិវឌ្ឍធនធានមនុស្ស ផ្ដោតលើជំនាញវិជ្ជាជីវៈ និងបច្ចេកទេស ជាពិសេសក្នុងដំណាក់កាលនៃការរីករាត ត្បាតនៃជំងឺកូវីដ ១៩ ដូចជាជម្រុញការបង្កើតនិងលើកកម្ពស់ការបង្រៀន និងរៀនតាមបែបឌីជីថល ជាដើម។

៤. រាជរដ្ឋាភិបាលគួរតម្លើងថវិកាទៅលើវិស័យអប់រំ(យ៉ាងហោចណាស់២០%នៃថវិកាជាតិ) ជាពិសេសដើម្បីផ្តល់នូវប្រាក់លើកទឹកចិត្តដល់សាលា ដោយផ្អែកលើលទ្ធផលទទួលបាន ពីការត្រួតពិនិត្យឡើងវិញនូវលទ្ធផលការងាររបស់គ្រូ ផ្តល់ការបណ្តុះបណ្តាលកសាងសមត្ថភាពជាប្រចាំ ការពង្រឹងគុណភាពបង្រៀន ការអប់រំបំប៉នបន្ថែមដើម្បីឆ្លើយតបនឹងការបាត់បង់ការសិក្សាដោយសារកូវីដ១៩ និងចំតម្រូវការចម្បងរបស់គ្រូ និងនាយកសាលា។

៥. រាជរដ្ឋាភិបាលគួរគាំទ្រហិរញ្ញវត្ថុបន្ថែមទៀត ក្នុងការងារ WASH នៅសាលាបឋមសិក្សា និងអនុវិទ្យាល័យ។ បរិក្ខារ WASH ត្រូវផ្តល់សម្ភារៈអនាម័យ បែងចែកបន្ទប់ទឹកតាមភេទ និងអាចប្រើប្រាស់បានដោយសិស្សដែលមានពិការភាព។

៦. រាជរដ្ឋាភិបាលគួរបង្កើនការវិនិយោគ ក្នុងការពង្រីកការអនុវត្តគម្រោងគ្រប់គ្រងតាមសាលាប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាព ទៅកាន់ខេត្តផ្សេងទៀត និងវិនិយោគបន្ថែមទៀតក្នុងការបណ្តុះបណ្តាលនាយកសាលា និងមេដឹកនាំសហគមន៍ ដែលជាជនបង្គោល និងជាអ្នកផ្សព្វផ្សាយនៃការអនុវត្តនេះ។ នាយកសាលា និងថ្នាក់ដឹកនាំសហគមន៍ ត្រូវមានសមត្ថភាពបង្កើនការចូលរួមពីសមាជិកសហគមន៍និងអ្នកថែទាំ ក្នុងការអភិវឌ្ឍថវិកាក្នុងស្រុក និងអនុវត្ត ប្រកបដោយការទទួលខុសត្រូវ និងតម្លាភាពក្នុងការបញ្ចូលតម្រូវការរបស់សាលាក្នុងគម្រោងថវិការបស់ខ្លួន ដើម្បីធានាថាការកំណត់ការរៀនសូត្រត្រូវបានផ្តល់ឲ្យបានគ្រប់គ្រាន់ជាមួយនឹងការផ្គត់ផ្គង់សាលារៀន។

៧. ស្នើឱ្យរាជរដ្ឋាភិបាលបង្កើនការវិភាជថវិកានៅថ្នាក់ក្រោមជាតិ និងផ្តោតលើការផ្តោតលើការអភិវឌ្ឍ សង្គមឱ្យបានច្រើនយ៉ាងតិច ៥ ភាគរយ នៃថវិកាជាតិ ខ. ច្រកចេញចូលតែមួយ សេវាសុខភាពបង្កើតមុខរបស់សម្រាប់អ្នកក្រីក្រ និងការបណ្តុះបណ្តាលជំនាញសម្រាប់យុវជន ជនចំណាកស្រុក....។

៨. ស្នើវិភាជថវិកា១០ ភាគរយ នៃថវិកាយុទ្ធសង្កាត់ផ្តោតលើការអភិវឌ្ឍធនធានធម្មជាតិ និងសង្គមកិច្ច។

៩. ក្រសួងស្ថាប័នពាក់ព័ន្ធនានា គួរបង្កើនការយកចិត្តទុកដាក់បន្ថែមទៀតក្នុងការបញ្ជ្រាបបញ្ហាយេនឌ័រជាលក្ខណៈប្រព័ន្ធក្នុងកម្មវិធីអភិវឌ្ឍន៍និងផែនការសកម្មភាពក្នុងការដោះស្រាយបញ្ហាប្រែប្រួលអាកាសធាតុ។ រាជរដ្ឋាភិបាលគួរបង្កើនថវិកាដល់រដ្ឋបាលថ្នាក់ក្រោមជាតិ (ថ្នាក់ឃុំ ថ្នាក់ស្រុក និងថ្នាក់ខេត្ត) ដើម្បីធ្វើសកម្មភាពជាក់លាក់ក្នុងការឆ្លើយតបនឹងបញ្ហាប្រែប្រួលអាកាសធាតុឲ្យបានទាន់ពេលវេលា។

១០. ស្នើឱ្យរាជរដ្ឋាភិបាលបង្ហាញទិន្នន័យនៃថវិកាទទួលបានពីការលក់កាបូនដល់សាធារណជន។

១១. រាជរដ្ឋាភិបាល គួរវិភាជថវិកាបន្ថែមទៀតសម្រាប់កម្មវិធីកិច្ចគាំពារសង្គម ទាំងរបបសន្តិសុខសង្គមរបបជំនួយសង្គម និងការការពារសុខភាពសម្រាប់ទាំងអស់គ្នា។

១២. ធ្វើឱ្យកាន់តែប្រសើរឡើងនូវលទ្ធកម្មសាធារណៈ ដើម្បីឱ្យមានការប្រកួតប្រជែងដោយយុត្តិធម៌និងការចំណាយថវិកាជាតិប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាព និងប្រសិទ្ធផល តាមរយៈការបើកអោយអង្គការសង្គមស៊ីវិល ជាពិសេសតំណាងក្រុមការងារថវិកា និងសាធារណជនទទួលបានព័ត៌មាននិងចូលរួមលើកិច្ចលទ្ធកម្មសាធារណៈ ដែលស្ថិតនៅក្រោមការគ្រប់គ្រងដ៏រឹងមាំ នៃច្បាប់ស្តីពីលទ្ធកម្មសាធារណៈ ជាពិសេសព័ត៌មានអំពីកិច្ចលទ្ធកម្មសម្រាប់ការអនុវត្តហិរញ្ញប្បទានពីដៃគូអភិវឌ្ឍន៍ត្រូវបានផ្សព្វផ្សាយជាសាធារណៈកាន់តែទូលំទូលាយ។ ព័ត៌មានទាំងនោះរួមមាន៖ សេចក្តីជូនដំណឹងស្តីពីការដាក់ឱ្យដេញថ្លៃ រួមទាំងឯកសារលម្អិតដែលពាក់ព័ន្ធ កំណត់ហេតុបើកឯកសារដេញថ្លៃ កំណត់ហេតុវាយតម្លៃសំណើដេញថ្លៃ និងលិខិតប្រគល់កិច្ចសន្យាស្តីពីការផ្គត់ផ្គង់ជាដើម។ ជាងនេះទៅទៀត រដ្ឋាភិបាល គួរ

តម្រូវឱ្យក្រុមហ៊ុនដែលចូលរួមដាក់សំណើដេញថ្លៃ បង្ហាញព័ត៌មានអំពីម្ចាស់ភាគហ៊ុនទាំងអស់របស់ខ្លួន និងអ្នកទទួលបានផលចុងក្រោយ ដើម្បីឆ្លើយតបនឹងការប្តេជ្ញារបស់រដ្ឋាភិបាលក្នុងការអនុវត្តអនុសញ្ញាអង្គការសហប្រជាជាតិស្តីពីការប្រឆាំងអំពើពុករលួយ (UNCAC)។

១៣. សូមស្នើររាជរដ្ឋាភិបាល ធ្វើការផ្សព្វផ្សាយនិងផ្តល់សេចក្តីព្រាងច្បាប់ថវិកាពេញលេញសម្រាប់ប្រជាពលរដ្ឋ និងបង្កើតឱ្យមានកិច្ចពិភាក្សា រវាង រដ្ឋសភា ក្រសួងស្ថាប័នរដ្ឋ ប្រជាពលរដ្ឋ និងអង្គការសង្គមស៊ីវិល ដើម្បីបន្តចូលរួមចំណែកជាមួយនឹងរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា ក្នុងការពង្រឹងតម្លាភាពថវិកាដែលជាផ្នែកមួយ នៃកម្មវិធីកែទម្រង់ការគ្រប់គ្រងហិរញ្ញវត្ថុសាធារណៈ ដោយបង្កើតយន្តការសាកល្បងដើម្បីចូលរួមជាសាធារណៈ ក្នុងអំឡុងពេលកសាងផែនការថវិកាទាំងថ្នាក់ជាតិ និងថ្នាក់ក្រោមជាតិ។ ជាមួយគ្នានេះដែរ រាជរដ្ឋាភិបាល គួរបង្កើតវេទិកា ឬយន្តការទៀងទាត់មួយសម្រាប់សាធារណជនចូលរួមវិភាគទានជាបដិមតិ ក្នុងន័យស្ថាបនាក្នុងដំណើរការត្រួតពិនិត្យការអនុវត្តថវិកាដែលបានអនុម័តរួច។

១៤. រាជរដ្ឋាភិបាល គួរបន្ថយកម្រិតទុកដាក់បន្ថែមទៀតក្នុងការធ្វើឱ្យប្រសើរឡើងនូវតម្លាភាពនៃការគ្រប់គ្រងថវិកាជាតិ និងកំណែទម្រង់ការគ្រប់គ្រងហិរញ្ញវត្ថុសាធារណៈ ព្រមទាំងលើកកម្ពស់គំនិតផ្តួចផ្តើមរបស់រដ្ឋាភិបាលអេឡិចត្រូនិក ដើម្បីធានាប្រសិទ្ធភាពនៃការផ្តល់សេវាសាធារណៈ និងការអភិវឌ្ឍន៍ប្រកបដោយចីរភាពសម្រាប់កម្ពុជា។

១៥. រាជរដ្ឋាភិបាល គួរពង្រីកលម្អិត ជាមួយពេលវេលាគ្រប់គ្រាន់ ដើម្បីឱ្យមានការផ្តល់ធាតុចូលសមស្រប និងមានគុណភាព ប្រកបដោយបរិយាបន្ន ពីសំណាក់អ្នកពាក់ព័ន្ធទាំងអស់ ទៅលើដំណើរការកំណែទម្រង់ហិរញ្ញវត្ថុសាធារណៈ ជាពិសេសដើម្បីអនុញ្ញាតឱ្យអង្គការ មិនមែនរដ្ឋាភិបាលបានចូលរួមពិភាក្សា ក្នុងការពិគ្រោះយោបល់ ដើម្បីធ្វើសេចក្តីសម្រេចលើថវិការដ្ឋ ទាក់ទងនឹងបញ្ហាប្រែប្រួលអាកាសធាតុ។

១៦. ការបង្ហាញ និងការអប់រំសាធារណៈស្តីពីថវិកាប្រចាំឆ្នាំ ថវិកាជាតិនិងថ្នាក់ក្រោមជាតិមានកំរិតដើម្បីគាំទ្រដល់កិច្ចខិតខំប្រឹងប្រែងនេះនៅគ្រប់កម្រិតនៃការបង្ហាញថវិកានិងលើកកម្ពស់កំណើនសេដ្ឋកិច្ចម៉ាក្រូសេដ្ឋកិច្ច និងតម្លាភាព អង្គការសង្គមស៊ីវិល អំពាវនាវឱ្យរាជរដ្ឋាភិបាល និងសភាអនុម័តច្បាប់ទទួលបានព័ត៌មានឱ្យបានឆាប់ តាមការជម្រុញរបស់សម្តេចនាយករដ្ឋមន្ត្រី ដែលនឹងត្រូវអនុម័តតាំងពីឆ្នាំ ២០២០ មកម្ល៉េះ។

អាស្រ័យដូចបានគោរពជម្រាបជូនខាងលើ សូម រដ្ឋសភា និងក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ មេត្តាទទួលយកនូវធាតុចូលសំខាន់ៗរបស់អង្គការសង្គមស៊ីវិល ដើម្បីពិចារណា ដោយសេចក្តីអនុគ្រោះ ក្នុងគោលបំណងចូលរួមចំណែកអភិវឌ្ឍន៍ប្រទេសកម្ពុជា ឱ្យបានរីកចម្រើនឆ្ពោះទៅសម្រេចគោលដៅអភិវឌ្ឍន៍ប្រកបដោយចីរភាព។  
សូម សមាជិករដ្ឋសភា និងរាជរដ្ឋាភិបាល មេត្តាទទួលនូវសេចក្តីគោរពដ៏ខ្ពស់ខ្ពង់អំពីយើងខ្ញុំ។

ថ្ងៃ អង្គារ ១៣រោច ខែអាសាធ ឆ្នាំខាល ចត្វាស័ក ព.ស.២៥៦៦  
រាជធានីភ្នំពេញ ថ្ងៃទី ២៦ ខែ កក្កដា ឆ្នាំ២០២២

បញ្ជីឈ្មោះក្រុមការងារថវិកា នៃអង្គការសង្គមស៊ីវិលជាតិ និងអន្តរជាតិ

១. វេទិកានៃអង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាលស្តីពីកម្ពុជា	លេខាធិការដ្ឋាន
២. វិទ្យាស្ថានតស៊ូមតិ និងគោលនយោបាយ	ប្រធាន
៣. អង្គការតម្លាភាពកម្ពុជា	អនុប្រធាន
៤. អង្គការអុកស្វាមកម្ពុជា	សមាជិក
៥. អង្គការសម្ព័ន្ធភាពដៃគូដើម្បីការអភិវឌ្ឍតាមបែបប្រជាធិបតេយ្យ	សមាជិក
៦. ក្រុមប្រឹក្សាយុវជនកម្ពុជា	សមាជិក
៧. អង្គការអាក់សិនអេតកម្ពុជា	សមាជិក
៨. អង្គការកម្មវិធីអភិវឌ្ឍន៍ធនធានយុវជន	សមាជិក
៩. អង្គការភាពជាដៃគូអប់រំនៃអង្គការក្រៅរដ្ឋាភិបាល	សមាជិក
១០. គណកម្មការសម្របសម្រួលសកម្មភាពសុខភាព	សមាជិក
១១. អង្គការសម្ព័ន្ធសិទ្ធិកុមារកម្ពុជា	សមាជិក
១២. អង្គការស្តារកម្ពុជា	សមាជិក
១៣. អង្គការសម្ព័ន្ធគណនេយ្យភាពសង្គមកម្ពុជា	សមាជិក
១៤. អង្គការយេនឌ័រ និងអភិវឌ្ឍន៍ដើម្បីកម្ពុជា	សមាជិក
១៥. អង្គការសីលការ	សមាជិក
១៦. អង្គការអភិវឌ្ឍន៍ និងភាពជាដៃគូក្នុងសកម្មភាព	សមាជិក
១៧. អង្គការទិន្នន័យអំពីការអភិវឌ្ឍ	សមាជិក
១៨. អង្គការទស្សនៈពិភពលោក	សមាជិក
១៩. អង្គការ Save the Children International	សមាជិក
២០. អង្គការមនុស្សចាស់កម្ពុជា	សមាជិក

**សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែមសូមទាក់ទង៖**

១. លោក **ឡាំ សុជាតិ** ប្រធានក្រុមការងារថវិកា និង ជានាយកប្រតិបត្តិវិទ្យាស្ថានតស៊ូមតិ និងគោលនយោបាយ ០១២ ៧១៨ ៦១១ ឬ [socheat.lam@apiinstitute.org](mailto:socheat.lam@apiinstitute.org)

២. លោក **ប៊ិច ពិសី** អនុប្រធានក្រុមការងារថវិកា និង ជានាយកប្រតិបត្តិ អង្គការតម្លាភាពកម្ពុជា ០១៦ ២០៥ ៨០៧ ឬ [piseypech@ticambodia.org](mailto:piseypech@ticambodia.org)

៣. លោក **ម៉ារ សុផល** លេខាធិការក្រុមការងារថវិកា និង ជាប្រធានកម្មវិធីនៃវេទិកាអង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាលស្តីពីកម្ពុជា ០១២ ៨៤៥ ០៩១ ឬ [sophal@ngoforum.org.kh](mailto:sophal@ngoforum.org.kh)